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بودجه شهرداري شفاف مي شود؛ 
شايــد

 روشنشدنتاریکخانههایدرگوشهوکنارشهرداری
گفت وگــو

قاسممحبعلیدرگفتوگوبا»آرمانملی«مطرحکرد:
 »امتياز گيري روس ها« 
از تنش آمريكا و ايران

مواضعاعلامیواعمالیطرفینمذاکرهیکساننیست 
اروپابهدلیلشرایطخودنمیتواندبهآمریکافشاربیاورد 

آرمانملی: 25 آبان بود که رئیس شورای 
شهر تهران به مسأله حسابرسی حساب های 
شهرداری اشاره کرد و گفت: مدتی قبل و در 
دوره گذشته نیز این بحث مطرح شد که دیوان 
محاسبات عمومی اعلام می کرد حسابرسی 
شهرداری ها را باید دیوان محاسبات انجام 
دهد. بحث های زیادی شد و تا اینکه از معاونت 
حقوقی مجلس استفسار شد و اعلام شد این 
مسأله ربطی به دیوان محاسبات ندارد و 
شوراها باید آن را تعیین کنند. رئیس مجلس 
نامه ای برای رئیس دیوان محاسبات نوشتند 
و گفتند براساس قانون اساسی، نظارت مالی 
بر شهرداری ها جزو وظایف شورای شهر تعیین 
شده و رسیدگی و حسابرسی آن نیز برعهده 
آنهاست. مهدی چمران اضافه کرد: دیوان 
محاسبات می تواند تنها به بررسی بودجه ای 
که دولت به شهرداری داده، ورود کند و در 
سایر امور شهرداری ها صلاحیت رسیدگی 
را ندارد. 9بهمن هم معاون مالی و اقتصاد 
شهری شهرداری تهران به تاثیرگذاری استقرار 
خزانه واحد در شهرداری تهران، در چارچوب 
دستورالعمل خزانه داری در شهرداری ها برای 
تحول در بحث مالی شهری شهرداری تهران 
اشاره کرد. ابوالفضل فلاح در نشست بررسی 
عملکرد و اقدامات معاونت مالی طی چهار 
ماهه اخیر که با حضور شهردار تهران، معاونان 
و مدیران کل حوزه معاونت و اساتید دانشگاهی 
برگزار شد؛ با تاکید بر ارتقای نظام مالی–

محاسباتی شهرداری تهران گفت: استقرار 
خزانه واحد در شهرداری تهران، در چارچوب 
دستورالعمل خزانه داری در شهرداری ها 
می تواند سرآغاز تحول در بحث مالی شهری 
شهرداری تهران باشد و فرصت بهبود و اصلاح 
رویه های مدیریتی را بیش از پیش فراهم کند. 
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران 
پیاده سازی خزانه واحد در شهرداری تهران، 
را سبب یکپارچه سازی حساب های شهرداری 
با هدف جلوگیری از رسوب نقدینگی، افزایش 
شفافیت سازمانی، برقراری انضباط مالی، 
بازبینی و یکپارچه سازی در سامانه های پرسنلی 
و حقوق و دستمزد عنوان کرد. وی ایجاد سامانه 
مدیریت مطالبات و بدهی را از دیگر اولویت ها 
و اقدامات معاونت مالی و اقتصاد شهری عنوان 
کرد و افزود: این سامانه سبب شناسایی و احصاء 
مطالبات شهرداری تهران از دولت، دستگاه ها، 
ارگان های نظامی و اشخاص حقوقی و حقیقی، 
شناسایی بدهی های شهرداری اعم از تسهیلات 
بانکی، اوراق و سایر بدهی ها و برنامه ریزی 
برای پرداخت بدهی ها از طریق ابزارهای مالی 

می شود. 
بالاخرهعملیاتیشد 

روز گذشته معاون مالی و اقتصادی شهرداری 
تهران از الکترونیکی شدن حساب ها و حذف 
چک از سیستم مالی شهرداری خبر داد. 
ابوالفضل فلاح در جریان بررسی تبصره یک 
لایحه بودجه شهرداری تهران در دفاع از ایجاد 
خزانه داری واحد در شهرداری تهران گفت: ایجاد 
خزانه داری واحد و واریز درآمدهای سازمان ها 
و شرکت ها جزو تکالیف برنامه ای شهرداری 
تهران است. وی با بیان اینکه شورای انقلابی 
انضباط مالی را سرلوحه شعارهای خود قرار 
داده بودند اظهار کرد: تفاوت شورای انقلابی 
و قبلی در این است که تاکید بیشتر بر انضباط 
مالی، شفافیت و خزانه واحد دارد. فلاح با بیان 
این که سال ۱۳99 وزارت کشور شیوه نامه 
اجرایی خزانه  واحد را ابلاغ کرده ادامه داد: بعد 
از اجرای کامل خزانه  واحد شورا می تواند کل 
منابع و مصارف شهرداری را رصد کند اما قبل 
از این نمی توانست. وی با بیان این که ما باید 
با شفافیت پاسخگوی مردم باشیم گفت: یکی 
از اثرات خوب این خزانه داری این است که به 
تاریکخانه هایی در گوشه و کنار شهرداری بود 
چراغ انداختیم و آن را روشن کردیم. وی با بیان 
این که شنیده شده است که برخی می گویند 
اگر پول به حساب واحد واریز شود طلبکاران 
می توانند حساب را مسدود کنند، اظهار کرد: 
حساب خزانه شهرداری نزد خزانه داری بانک 
شهر است و قابلیت ریسک حداقلی دارد. وی با 
بیان این که ما انضباط مالی را شروع کرده ایم و 
تا پایان سال بحث الکترونیکی کردن پرداخت ها 
را اجرایی می کنیم، گفت: چک ها حذف می شود 
و سال آینده پرداخت به ذینفع نهایی شروع 
می شود و همه این برنامه ها منوط به حساب 
واحد است. وی با بیان این که می خواهیم چک 
میان راهی را که موجب فساد می شد حذف کنیم 
ادامه داد: ما حالا حقوق را مستقیم پرداخت 
می کنیم و جالب است بدانید پرداختی که به 
عنوان حقوق به برخی شرکت ها و سازمان ها 
به صورت مستقیم داشتیم کمتر از پولی است 
که به صورت گلوبال به سازمان ها می دادیم تا 
خودشان حقوق پرداخت کنند و ان شاءا... که 
مازاد دریافتی را صرف ماموریت ها می کردند. 
وی با بیان این که ما درآمدهای شرکت ها و 
سازمان ها را دست نمی زنیم و صرف کارهای 
دیگر نمی کنیم، اظهار کرد: دولت مالیات بر 
ارزش افزوده را نداد و هنوز هم نداده است و ما 
در پرداخت حقوق مشکل داشتیم که البته از 
یک محل دیگر تامین شد اما دست به حساب 
شرکت ها نزدیم. وی اضافه کرد: ما نیز قبول 
داریم که در متن لایحه قید شود که ظرف مدت 
معین مثلا ۱۴روز پول شرکت ها و سازمان ها را 
در چارچوب لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ به آنها 

بازگردانیم.

گـــزارش

مذاکره  شفیعی: مطهره ملی– آرمان
کنندگان در وین هستند و پادوهایشان در تهران 
فیلم هایی  می کنند،  شایعه  مشغولند.  سخت 
می سازند و اقداماتی از این قبیل انجام می دهند تا به 
تخریب مذاکره کننده دولت قبل یعنی محمدجواد 
ظریف بپردازند. تصور اصلاح طلبان و باور آنها 
این است که باید به توافق رسید و مهم نباشد 
که اصلاح طلبان به این موفقیت نایل آمدند یا 
اصولگرایان چرا که موضوع هسته ای ایران یک بحث 
ملی است و همه طیف های سیاسی و اقشار مختلف 
باید از موفقیت ها خوشحال باشند. اما دلواپسان 
مشخص نیست به چه دلیل در حال تخریب فضا 
هستند مانند اقدام اخیرشان که فیلمی از یک 
ساختمان بزرگ در حال ساخت منتشر کرده و در 
آن مدعی می شوند مالک این ساختمان محمدجواد 
ظریف وزیرخارجه دولت روحانی است! محمدجواد 
ظریف، وزیر امورخارجه پیشین ایران به یک 
ویدئوی منتشر شده در فضای مجازی که ادعا 
می کرد وی در حال ساخت یک پروژه ساختمانی 

لوکس در شمال کشور با قیمتی بسیار گزاف است 
واکنش نشان داد. ظریف در پاسخ به این ادعا گفت: 
»ادعای اینکه این ساختمان یا حتی یک مترش 
مال من است یا کسی از طرف من، صددرصد دروغ 
است.« هدف ازاین تبلیغات را می توان انحصارطلبی 
دلواپسان در کسب موفقیت توافق احتمالی دانست 
یعنی درصدد آن هستند که اینگونه القا کنند 
ظریف در دوران مذاکرات هسته ای دولت قبل به 
فکر معیشت خود و خانواده اش، انبوه سازی و.. 
بوده و نه مذاکراتی برای رفع تحریم ها! این ترفند 
دلواپسان نخ نما شده و بارها این ادعا را مطرح 
کردند اما در اثبات آن ناکام ماندند. به عنوان نمونه 
تصاویری از یک خانه در آمریکا را منتتشر کردند و 
مدعی شدند منزل مهسا ظریف دختر وزیر خارجه 
وقت است یا پسرش در خارج کشور دارای ملک 
است که ظریف درپاسخ به این ادعاها گفته بود: 
»پسرم لیسانس برق و فوق لیسانس مدیریت بازار 
دارد و با همسر و دخترش در تهران زندگی می کنند 
و استخدام هیچ جایی نیست و در حوزه مدیریت 

بازار، کار مشاوره ای انجام می دهد. دخترم طراح 
داخلی است و با همسر و دخترش در تهران زندگی 
می کنند و بیشتر به تربیت فرزندش مشغول است 
و برخی اوقات طراحی داخلی برای دوستان و اقوام 
انجام می دهد. دامادم فوق لیسانس مدیریت دارد 
و مدیر یک شرکت خصوصی است.« یا دلواپسان 
داخلی با جست وجو در سایت های اطلاع رسانی 
آمریکا به دنبال یافتن خانه ای بودند که مالک آن 
ظریف باشد و به دلیل سواد کم یک سایت یافتند 
که در آن نشان داده شده بود ملکی متعلق به ظریف 
است اما وبسایت »زابا سرچ« یک موتور جست وجو 
برای یافتن مشخصات مربوط به ساکنان در آمریکا 
از جمله نام، آدرس کنونی و سابق، شماره تماس، 
سال تولد و دیگر اطلاعاتی نظیر شغل افراد است. 
این وبسایت قابلیت دستیابی به تصویر خانه ها از 
طریق عکس های ماهواره ای رانیز به کاربران داده 
است. جست وجو ها در این وبسایت نشان می داد دو 
خانه در نیویورک به فردی به نام »جواد. ام.ظریف« 

تعلق دارد. 

آمریکاهمبهدربستهخورد 
یا در سال 98 دفتر کنترل دارایی های خارجی 
آمریکا)OFAC( که یک آژانس اجرایی و اطلاعاتی 
مالی است که زیرمجموعه وزارت خزانه داری 
آمریکا محسوب می شود و وظیفه آن برنامه ریزی و 
اجرای تحریم های اقتصادی و تجاری در حمایت از 
اهداف امنیت ملی و سیاست خارجی آمریکا است، 
اعلام کرد دارایی های ظریف تحریم شده است این 
آژانس قادر است تا مالیات های عمده ای را علیه 
نهادهایی که با دولت آمریکا مقابله می کنند وضع 
کند از جمله می توان به وضع جریمه های بسیار 
بزرگ، بلوکه کردن دارایی ها و بر روی هم رفته منع 
فعالیت نهادهای متخاصم در آمریکا اشاره کرد. اما 
وزیر خارجه وقت چنین واکنش نشان داد: »دلیل 
اینکه آمریکا مرا تحریم کرده این است که من 
»سخنگوی اول ایران در سراسر جهان هستم. این 
حقیقت واقعا دردناک است؟ این اقدام تاثیر روی 
من یا خانواده ام ندارد. چون من دارایی یا منافعی 
خارج از ایران ندارم. از شما تشکر می کنم که مرا به 
عنوان چنین تهدید بزرگی برای اهدافتان محسوب 

می کنید.«
توهمدوخانهدرآمریکا 

ظریف در ۱۳ مرداد 98 به اعلام دارایی هایش 
در آمریکا پرداخت. او در فضای مجازی اینستاگرام 
به سوالات مخاطبان پاسخ می داد. کاربری وزیر 
خارجه را بازخواست کرد و نوشت، از دوتا خانه ای 
که در آمریکا دارید برایمان بگویید، با کدام پول 
خریداری شده است؟ ظریف در پاسخ نوشت: 
»سلام بر شما، من نه خانه ای در آمریکا دارم و نه 
ملک یا حتی حساب بانکی خارج از ایران، یکی از 
مواردی که افشاگری فرمودند به اضافه ده دوازده 
مورد دیگر آپارتمان های استیجاری است که در 
دوران تحصیل و کار در آمریکا در آن سکونت 
داشته ام. مورد دیگر هم اصلا ربطی به من ندارد 
و اقامتگاه سفرای نمایندگی ایران در سازمان ملل 
متحد است که من هیچگاه در آن حتی سکونت 
نداشته ام. همسر و فرزندانم هم هیچ دارایی خارج 

از ایران ندارند. امیدوارم رفع نگرانی شده باشد.«

آرمانملی-سهیلثابت: دور 
هشتم مذاکرات احیای برجام در وین 
در حال برگزاری است و هر روز پس از 
روز دیگر طرفین مذاکره به طور دو 
جانبه یا چند جانبه با یکدیگر دیدار و 
گفت و گو کرده و مواضع خود را مطرح می کنند. این در حالی 
است که به گواه خود تیم های مذاکره کننده و منابع مطلع 
نزدیک به مذاکرات؛ پیشرفت محسوسی در چند وقت اخیر در 
مذاکرات بوده و با بازگشت هیات ها از وین می توان امیدوار بود 
که طرفین با دستور کار مشخص برای توافق بیایند. اما آنچه 
تاکنون دیده شده روایتگر این موضوع نیست و هنوز مذاکرات 
برای حل اختلافات در جریان است. در این راستا برای بررسی 
روند مذاکرات وین، تاثیر مسائل داخلی آمریکا بر توافق و تاثیر 
بحران اوکراین بر احیای برجام »آرمان ملی« با قاسم محبعلی 
مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه و تحلیلگر 

مسائل بین الملل به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
تحولاتاخیرپیراموناحیایبرجامومذاکرات 

وینراچگونهارزیابیمیکنید؟
قبل از شروع مذاکرات در روزهای اخیر و بازگشت طرفین 
مذاکره از پایتخت ها به وین فضا خیلی مثبت تر به نظر 
می رسید اما پس از بازگشت هیأت ها به وین فضا منفی تر 
از قبل به نظر می رسد. یعنی آمریکایی ها مواضع منفی تری 
داشتند و وزیر خارجه روسیه نیز اظهار نظر تامل بر انگیزی 
داشت که برای اینکه برجام احیا شود زمان لازم است. کاملا 
واضح بود که برای اینکه برجام نهایی شود تصمیمات سیاسی 
لازم است. لذا به نظر می رسد که هم در ایران و هم در آمریکا 
مواضع به نسبت گذشته مقداری تغییرات پیدا کرده است. 
اما با این حال باید صبر کرد و نمی توان به فوریت قضاوت 
کرد. شاید به قول معروف طرفین مواضع خود را داغ کردند 
که در سر میز مذاکره و شلیک آخر امتیاز بیشتری بگیرند 
و از موضع قوی تری وارد مذاکره شوند. واقعیت این است 
که بازیگران مختلف برجام در این دور از مذاکرات بازی 
خود دارند و نمی شود که بر اساس مواضع اعلامی و اعمالی 
طرفین را یکسان دانست. شاید روس ها چینی ها، آمریکایی ها 
اروپایی ها و حتی ایران بین صحبت هایی که می کنند، آنچه 
عمل می کنند و خواسته شان است یکی نباشد و شاید هه 
طرف ها به دنبال این هستند که به نوعی زمان بخرند. اگر چه 
تبلیغات بیشتر روی ایران متمرکز است که می خواهد زمان 
را طولانی کند ولی شاید این زرنگی طرف های مقابل از جمله 
آمریکایی ها باشد که خیلی علاقه مند نیستند که برجام به 
سرعت به انجام برسد و می خواهند که این زمان برجام را بیش 
از یکسال ونیم از آن باقی نمانده را به نوعی تلف کنند تا به یک 
قرارداد جدیدی برسند. لذا این سوءظن را نیز باید داشت که 
طرف آمریکایی به رغم آن گفته ها و زبان مثبتی که نسبت 
به احیای برجام دارند شاید هم خیلی آمادگی بازگشت به 
برجام را نداشته باشد. شاید مسائل داخلی یا فشارهای کنگره 
و موقعیت ضعیف بایدن باشد که بازگشت آمریکا به برجام را 
پیچیده کرده است. از طرف دیگر برای ایران نیز مشکل است 
که دستاوردهایی که داشته را یکسره کنار بگذارد و اورانیوم 
غنی شده 6۰درصد را به روسیه بفرستد و هیچ تضمینی هم 
نداشته باشد که در صورتی که آمریکایی ها از برجام خارج 
شدند دوباره مجددا اورانیوم به ایران بازگردد یا ما به ازایی 
داشته باشد. به هر حال به دلیل بی اعتمادی و هم اینکه طرفین 
بازی پیچیده ای دارند و هم مساله ایران و هم اینکه مناسبات 
روسیه با اروپا و آمریکا گره خورده و شاید هم روس ها خیلی 
علاقه مند نباشد که تا قبل از مساله اوکراین به سر انجامی 
برسد مساله ایران و برجام حل و فصل شود و آمریکایی ها 
خیالشان از این طرف راحت شود و فشار بیشتر را روی روسیه 
بگذارند. بنابر این بازی ها پیچیده است و به راحتی نمی توان 

در مورد وضعیتی که هست قضاوت کرد. 
بااینحساببحراناوکراینرامیتوانبهعنوان 
متغیراصلیوتاثیرگذاربرمذاکراتاحیایبرجامدر

راهرسیدنبهتوافقدرنظرگرفت؟
من معتقدم که حداقل به صورت تحلیلی می توان گفت 
که در این وضعیت شاید روس ها علاقه مند باشند که توجه 
آمریکا بیشتر متوجه ایران باشد تا متوجه اوکراین و دست 
بازتری در آنجا داشته باشند. یعنی این یک سوءظن است و 
نمی شود قطعی راجع به آن قضاوت کرد. ولی منطقی است 
که در دنیای سیاست هر طرفی از ابزار خودش برای دستیابی 
به منافع خود استفاده کند طبیعتا یکی از ابزاری که روس ها 
در اختیار دارند این تهدید ایران و مناقشه ایران و آمریکا است 
که با کمک آن امتیازات بیشتری به دست بیاورند و یا حداقل 
توجهات آمریکایی ها را از آنجا به این سمت معطوف کنند. به 
هر حال تلقی این است که آمریکایی ها با یکدست دو هندوانه 

نمی توانند بردارند و باید یکی را انتخاب کنند. 
اروپاییهاباوجودابرازامیدواریوتاکیدبر
پیشرفتمذاکراتامابهنحویعملنمیکنندکهطرفین
درنهایتبهسمتوسویتوافقسوقدادهشوند؛
تحرکاتتروئیکایاروپاییراچطورتحلیلمیکنید؟

اروپا علی القاعده علاقه مند است که توافق انجام شود 
ولی توانایی های اروپا آنقدرها بالا نیست. به خصوص اینکه 
آنها درک می کنند که مشکل بین ایران و آمریکا است و تا 
وقتی که ایران و آمریکا نتوانند سنگ های خود را با یکدیگر وا 
بکنند بعید است که طرف دیگری بتواند این مسائل را حل و 
فصل کند. حداقل این است که پیام های مثبت بین طرفین 
رد و بدل کنند یا فضا را تلطیف کنند. کاری که قطری ها و 
عمانی ها هم انجام می دهند. ولی به هر حال به نظر نمی رسد 
که اروپا هم به دلیل شرایط داخلی و هم به دلیل مناسباتی که 
با آمریکا دارد و نیازی که اکنون به خصوص در قضیه اوکراین 
به آمریکا دارد خیلی خواسته باشد که روی آمریکا فشار 
بگذارد و آمریکا را از خود گلایه مند کند. البته مشکلات داخلی 
آمریکا نیز بر مذاکرات تاثیر گذاشته است. چنانکه بخشی از 
جمهوری خواهان و دموکرات ها از ابتدا با برجام مخالف بودند. 
لابی یهودی ها و عرب ها نیز فعال است. لذا آمریکا چون به 
سمت انتخابات کنگره می رود نگرانند که اقدامی صورت 
گیرد تا روی رای آنها تاثیر بگذارد. به خصوص دموکرات ها 
که نگران هستند کنگره و سنا را از دست بدهند. از این جهت 
می توان گفت که به طور غیر مستقیم تحولات داخلی آمریکا 
برای رسیدن به توافق و انگیزه دولت بایدن برای رسیدن به 

توافق تاثیر می گذارد

گزارش»آرمانملی«ازلزومشفافسازیدرقراردادهایبینالمللی:

دانستن حــــــــق مـــــــردم است 
مجیدانصاری:رئیسیدربارهمفادقراردادایرانوچینگزارشدهد 

آرمانملی-حمیدشجاعی:شفافیت از مسائلی بود 
که دولت و مجلس انقلابی پس از روی کارآمدن به آن تاکید 
خاصی داشتند اما مجلس پس از قریب به یک سال و 7 ماه 
مساله شفافیت را به محاق برده و اخیرا گفته شده که تصویب 
نشود کلا از دستور کار خارج خواهد شد؛ دولت نیز با عدم توضیح 
در مورد برخی مسائل مهم همچون جزئیات قرار داد 25 ساله 
ایران و چین یا قرار داد ایران و روسیه شفافیت را کنار گذاشته 
است. در حالی که این حق مردم است که بدانند چه قراردادها 
و توافقنامه هایی در کشور امضا و بسته می شود. نکته اینجا 
است؛ آنهایی که تا دیروز به برجام حمله می کردند و تصویب 
2۰ دقیقه ای آن در مجلس را دستاویز قرار می دادند امروز در 
خصوص قرار داد های با چین و روسیه نظری ندارند؛ یا اینکه 
صرفا نه بر مبنای منافع ملی که صرفا بر مبنای نیات جناحی 
و جریانی به کنش گری می پردازند. باید دید در ادامه دولت و 
مجلس چه رویکردی در قبال شفاف سازی این قراردادها اتخاذ 

خواهند کرد. 
لزومشفافیتدرقرارداد25ساله 

زمانی که دستگاه دیپلماسی دولت حسن روحانی به ریاست 
محمد جواد ظریف پس از 2 سال مذاکره فشرده در تیرماه 

سال 9۴ توانستند توافق هسته ای موسوم به برجام را 
منعقد کنند از سوی بسیاری از جریان های مخالف و 

منتقد به این متهم شدند که توافق نامه ای را بدون 
اطلاع ملت و مجلس از جزئیات آن به طرفین 
غربی امضا کرده اند و در همین راستا به آنها 
برچسب های مختلفی زده شد. حال اینکه 
متن توافق برجام چندین و چند بار در رسانه ها 
منشر شد، در دسترس عموم قرار گرفت و 

مجلس نهم و دهم نیز از تمامی مفاد این توافق نامه 
خبر داشتند و حتی این توافق نامه در 

مجلس نهم تصویب شد و مورد 
موافقت قرار گرفت. اما 

پس از این توافق نامه 
سایر قراردادهــا و 
یــــــی  فق ها توا
کـــه در مسائــل 
مخــتلف دو جانبه 
یا چند جـــانبه با 

کشورهای مختلف صورت گرفته نه تنها به تشریح به اطلاع مردم 
نرسیده بلکه صرفا مطالبی به صورت کلی از طریق رسانه ها به 
سمع و نظر مردم رسیده است. قدر مسلم آنچه که امروز برای 
مردم، کارشناسان و حتی مجلس نشینان محل پرسش و ابهام 
است بحث قرارداد 25ساله با چین و قرارداد 2۰ساله با روسیه و 
صد البته جزئیات آن است. چنانکه طبق اصول 77 و ۱25 قانون 
اساسی »عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، قراردادها و موافقت نامه های 
بین المللی باید به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد و امضای 
عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، موافت نامه ها و قراردادهای دولت 
ایران با سایر دولت ها و همچنین امضای پیمان های مربوط به 
اتحادیه های بین المللی پس از تصویب مجلس شورای اسلامی 
با رئیس جمهور یا نماینده قانونی او است.« این در حالی است 
که هنوز به جز بیان یکسری کلیات مبهم در خصوص قرارداد 
25 ساله ایران و چین چیز دیگری از جزئیات این قرارداد بیان 
نشده است. جالب اینکه ماه گذشته یعنی 2۴ دی ماه حسین 
امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه از ورود برنامه همکاری جامع 
ایران و چین به مرحله اجرا خبر داده بود. در حالی که این قرار داد 
هنوز به تایید مجلس نرسیده است؛ اینکه گفته می شود طرف 
چینی خواسته تا این قرارداد و جزئیات آن منتشر نشود و رویکرد 
متقابل مسئولان داخلی خود جای تامل دارد. 
این در شرایطی است که دولت سیزدهم و 
رئیس جمهور همواره بر شفافیت در امور 
تاکید داشته اند؛ اما مشخص نیست که 
بر چه اساسی هنوز شاهد هیچگونه 
شفافیتی در خصوص این قرار داد 
یا حتی قرار داد ایران و روسیه که 
رئیس جمهور پس از بازگشت از مسکو 
صرفا گفت توافقات خوبی صورت گرفته 
نیستیم. آنچه مسلم است اگر مردم را غریبه 
نپنداریم و آنها را صاحبان اصلی کشور 
و انقلاب بدانیم نباید مسائلی که 
دانستن آن حق جامعه است 
را از مردم دریغ کنیم و آنها را 
نامحرم قلمــداد کنیم. 
قدر مســـلم با نشر 
این  جزئیـــات 
قـــرار دادها و 

بررسی آنها در مجلس منافع و ثمرات بیشتری در راستای منافع 
ملی نصیب کشورمان خواهد شد. 

وزارتخارجهومجلستوضیحدهند 
یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در خصوص قرارداد 
25 ساله ایران و چین و لزوم خبردار بودن مجلس از آن اظهار 
داشت: آن چیزی که تا به حال دیده شده این است که به جای 
عنوان »قرارداد« عنوان »سند« را روی آن گذاشته اند که البته 
این واژه »سند« یک واژه مبهمی در ادبیات حقوقی است. چون ما 
در ادبیات حقوقی معاهده نامه، قرارداد، مقابله نامه و امثالهم داریم 
اما چیزی تحت عنوان »سند همکاری« نداریم! حجت الاسلام 
مجید انصاری گفت: اگر منظور وزارت امور خارجه و تنظیم 
کنندگان روابط ایران و چین از سند همکاری »تفاهم نامه« 
است این یک بحث دیگر است؛ ممکن است اجرایی شدن این 
تفاهم نامه بدین معنا باشد که با هم توافق کرده باشند که از یک 
تاریخ معینی طرفین به دنبال اجرایی کردن مفاد آن باشند. 
معاون حقوقی رئیس دولت یازدهم بیان کرد: مساله این است 
که آقایان به طور ابهام آمیزی عنوان »سند همکاری 25 ساله« را 
بر روی این مساله می گذارند! اگر به کار بردن واژه »سند« برای 
دور زدن قانون، مجلس و دیگر نهادهای کشور باشد این مساله 
یک عمل غیرقانونی است و اساساً این سند همکاری هیچ ارزش 
حقوقی ندارد. وی تاکید کرد: این هشدار را به وزارت امور خارجه 
و مجلس می دهم اگر این سند، سندی است که جنبه عملیاتی 
دارد؛ باید طبق قانون اساسی هر قسمت آن در هر موضوعی در 
قالب قراردادهای جداگانه تنظیم شده و از طرف دولت به مجلس 
رفته و به تصویب نمایندگان برسد. مجلس باید از وزیر امور 
خارجه در این خصوص سوال کند که اساساً ماهیت این سند 
چیست! باید مراقبت جدی از سوی مجلس صورت بگیرد تا 
مبادا کسی یا نهادی مجلس را دور بزند. انصاری اظهار کرد: ورود 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در این برهه هیچ وجاهت قانونی 
ندارد اما بنده یک نکته ای را کلی عرض کنم با توجه به اینکه نظام 
ما یک نظام مردم سالار است و در واقع تا به الان جمهوری اسلامی 
مگر در مسائل محرمانه سری که به صلاح نبوده هیچ چیزی را 
از مردم پنهان نکرده؛ حتما باید در این مورد هم مردم ایران در 
جریان مسائل و امور قرار گیرند. عضو مجمع روحانیون مبارز 
تصریح کرد: در حال حاضر در رابطه با این سند همکاری هم در 
میان مردم و هم نخبگان و مسئولان ابهام جدی وجود دارد! یعنی 
کسی جز طراحان این قرارداد از جزئیات آن مطلع نیست! چرا 
نباید مردم از جزئیات این قرارداد مطلع باشند؟ لذا دولت باید هر 
چه سریع تر برای رفع ابهام و برای پیشگیری از گمانه زنی های 
نادرست، اطلاعات لازم را به افکار عمومی ارائه دهد. شفافیت 
یکی از شعارهای آقای رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری بوده 
بنابراین باید لازم است ایشان در رابطه با سند همکاری با چین 

به افکارعمومی توضیح دهد.

محسن رضایی در مراسم دهمین سالگرد جریان نوشت 
افزار ایرانی اسلامی اظهار کرد: کودکان و نوجوانان بیمه 
کنندگان انقلاب هستند و حرکت در این راستا ارزش زیادی 
دارد. انقلاب اسلامی سرمایه بسیار بزرگ است و برای حفظ 
و تاسیس آن ملت ایران سرمایه گذاری زیادی انجام داده اند. 
انقلاب اسلامی عصاره تلاش های گذشته مانند جریان 
مشروطیت، ملی شدن صنعت نفت و ... است. اهدافی که 
به نتیجه نرسیدند در انقلاب اسلامی به صورت یک بسته به 
مردم داده شد برای تاسیس و حفظ آن زحمت زیادی کشیده 
شده است.وی افزود: مطمئنم وقتی دولتمردان آ مریکا بحث 
می کنند برایشان سوال است که چرا مقاومت مردم ایران 
شکسته نمی شود و به نوعی کربلای دوم است. واقعیت 
این است که مردم از انقلاب انتظارات بیشتری دارند و برای 

رسیدن به آن ایستاده اند.

ایرانیان همه امیدوار به نتایج مذاکرات هسته ای هستند که در 
وین جریان دارد. نتیجه مذاکرات منتسب به یک گروه و جریان 
نیست و موضوع ملی است. عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
با اشاره به رصد مسائل مهم کشور در این حزب گفت: کارگزاران به 
نتیجه مذاکرات وین خوشبین است. علی محمد نمازی گفت: موضع 
حزب نیز نسبت به انتخابات آینده این است که اصل بر حضور است، 
اما باید زمینه برای مشارکت و برگزاری انتخابات رقابتی هم فراهم 
شود. ما معتقدیم ذات احزاب با انتخابات گره خورده است و حزب 
هم نمی خواهد از انتخابات کنار بکشد، اما شرایط برای انتخابات 
رقابتی هم باید فراهم شود. این فعال سیاسی در ادامه تصریح کرد: 
مسائل مختلف کشور از جمله مسائل اقتصادی و مذاکرات وین هم 
توسط حزب کارگزاران رصد می شود و ما به نتیجه مذاکرات خوشبین 
هستیم. معتقدیم مهم ترین کار حزب بعد از عضوگیری و تشکیلات 
آموزش احزاب است تا حزب برای اداره کشور نیرو و کادر داشته باشد. 

یک فایل صوتی منتشر شد و حواشی زیادی ایجاد شد. فایلی 
که گفته می شود مکالمات دو نیروی سپاه است. دیروز یک عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان این که اتهامات مربوط به 
تخلفات مطرح شده در فایل صوتی بررسی قضائی شده است، 
تاکید کرد: در بررسی قاطع و صریح به این پرونده برای تخلفاتی 
که رخ داده، حکم صادر و مشخص شده که بخشی زیادی از ادعاها 
نیز دروغ بوده و به همین دلیل حکم تبرئه صادر شده است. 
مجتبی توانگر با اشاره به فایل صوتی که اخیرا منتسب به یکی 
از جلسات فرماندهان نظامی منتشر شده است، گفت: اینکه در 
یک دستگاه تخلف رخ دهد مسئله عجیبی نیست اما مهم تر آن 
است که این تخلفات شناسایی شده و به آنها رسیدگی می شود 
و افراد متخلف مجازات می شوند. حتی اگر تخلف اندک باشد 
در دستگاه های مختلف پذیرفته شده نیست و این تخلفات در 

بخش های نظارتی با صراحت رسیدگی شده است. 

    

مقاومت مردم ايران 
کربلای دوم است

ذات احزاب با انتخابات 
گره خورده است 

رسيدگی به پرونده 
تخلفات در »فايل صوتی«

ظریفدرواکنشبهشایعهساختمسکنلوکس:
صد در صد 

دروغ!
حالشایعهسازانداراییهایوزیرخارجهقبلهنوزخوبنشدهاست 


